
اقتصادی 6

پیشنهاد ساخت مسکن استیجاری 
برای کارگران

گروه اقتصادی - یک کارشــناس حوزه کار با بیان اینکه درحال حاضر 
تمــام حقوق و دریافتی کارگران صرف هزینه های مســکن و اجاره بها می 
شود، دو راهکار برای خانه دار شدن کارگران به دولت رئیسی پیشنهاد کرد.

علیرضا حیدری اظهار کرد:زمانی دوسوم حقوق و درآمد کارگران بابت 
اجاره مســکن صرف می شــد ولی امروز همه دریافتی کارگر و بازنشســته 
صرف اجاره مســکن می شــود؛ از این رو لازم است فرمول های موفقی که 
در کشورهای دنیا اجرا شده مورد مطالعه قرار بدهیم و آنها را برای خانه دار 
کردن اقشــار کم درآمد و محروم جامعه به کار بگیریم. وی ادامه داد: وقتی 
کارگر یا بازنشســته نقدینگی ندارد کــه آورده اولیه اش را تامین کند یا فاقد 
تمکن و درآمد مالی اســت و پس اندازی ندارد باید مسکنی برای او ساخت 
که بتواند بعد از مدتی در آن ســکونت پیدا کند و معادل آنچه توان پرداخت 
دارد و به میزان توانایی درآمدی از او اجاره دریافت کرد. این کارشناس حوزه 
کار خاطرنشان کرد: در حال حاضر دو راه پیش روی دولت آقای رئیسی برای 
خانه دار کردن کارگران وجود دارد، یکی ساخت مسکن استیجاری و مسکن 
اجاره به شــرط تملیک و دیگری دادن وام های بلند مدت با اقســاط کم بهره 
است. وی افزود: ما می توانیم الگوی مسکن را کوچک کنیم و در اختیار همه 
قرار بدهیم یعنی با انبوه سازی در الگوی مسکن کوچک، افراد بی خانمان را 
ســاماندهی کنیم و با اعتبارات دولتی و اعتباراتی که از بخشهای دیگر تامین 
می شــود، مسکن اجاره به شــرط تملیک را در طولانی مدت و با نرخ پایین 

ساخته و تحویل افراد بدهیم.
حیدری افزود: با این شــیوه افراد در خانه می نشــینند و اقساط آن را در 
قالب اجاره با نرخ پایین و به شــکل طولانی مدت می پردازند و صاحبخانه 
می شــوند. به گفته حیدری در ساخت و تولید مسکن استیجاری و اجاره به 
شرط تملیک برای کارگران بدون آنکه دخالت مستقیم دولت باشد می توان با 
تولید کنندگان مسکن که به شکل حرفه ای در بازار وجود دارند وارد مذاکره 
شــد و مشارکت آنها در ساخت مســکن را در قالب دادن یکسری امتیازات 

برای کاهش هزینه هایشان به کار گرفت.

گروه اقتصادی -از ابتدای تیر 
ماه امسال شــرکت های هواپیمایی 
داخلی بدون داشــتن مجوز و حتی 
اطلاع رســانی در این زمینه، اقدم به 
افزایش قیمت بلیت هواپیما کردند در 
حالی که برای بالابردن قیمت هایشان 
از کسی نظر نپرسیدند و یا اگر بدبینانه 
بنگریم، شاید برخی مسئولان اینطور 
وانمــود کردند که ایرلاین ها بی خبر 
دســت به این تبانــی و به اصطلاح 

رقابت مضر علیه مردم زدند.
در این حین محمد اســلامی –
وزیر راه و شهرســازی – اظهارات 

تندی علیــه ایرلاین های گرانفروش 
داشته است.

 او چند روز پس از این افزایش 
قیمــت غیر قانونــی، این حرکت را 
تخلف دانســت و خواستار اصلاح 
ســریع قیمت بلیت هواپیما شــد. 
اسلامی گفت: قیمت بلیت هواپیما نه 
تنها باید به نرخ سابق خود )نرخنامه 
آبــان  ماه ســال گذشــته( بازگردد 
بلکه بایــد مابه التفاوت این افزایش 
قیمت غیر قانونی به حســاب مردم 

بازگردانده شود.
پس از این اظهارات مســئولان 

کشــوری  هواپیمایــی  ســازمان 
هــم این اظهــارات را عینــا تکرار 
کردنــد امــا خبــری از بازگشــت 
 قیمت هــا و پیگیری ایــن تخلفات 

نبود. 
تــورج دهقــان زنگنه –رییس 
وقت ســازمان هواپیمایی کشوری- 
پــس از حــدود ۱۰ روز از ایــن 
گرانفروشــی گفت: با توجه به اینکه 
برخی از شــرکت های هواپیمایی با 
وجود هشدارهای داده شده همچنان 
قیمت بلیت هواپیما را به نرخ مصوب 
برنگردانده اند، باید منتظر برخورد از 

طریق دستگاه های نظارتی و قضایی 
باشند و هفته آینده در جلسه ای که با 
مدیران عامل آن ها خواهیم داشت و 
برخی از مسیرهای خارجی آن ها را 

لغو خواهیم کرد.
باوجــود اینکــه مخالفت ها و 
تهدیدهــا بارها و بارها تکرار شــد 
امــا هیچ اثری نداشــت و پس از ۴۰ 

روز گرانفروشــی،  جلســه ای بی 
فایده تحت عنوان نشســت شورای 
عالــی هواپیمایی کشــوری برگزار 
شد که در آن وزیر راه تنها راهکاری 

کــه ارائــه داد ایــن بود کــه کمیته 
کارشناســی با حضور کارشناســان 
ســازمان  نماینــدگان  بی طــرف، 
هواپیمایــی کشــوری و نمایندگان 
شــرکت های هواپیمایی تشــکیل 
 شــده تا در این زمینه تصمیم گیری 

شود.
البتــه ســیاوش امیــر مکری 

- سرپرســت ســازمان هواپیمایی 
کشوری- پس از این جلسه از تعیین 
تکلیــف قیمت بلیت هواپیما تا هفته 
آینــده آن خبر داد و گفت: هم اکنون 

آنالیــز قیمت ایرلاین هــا در کمیته 
کارشناسی که وزیر راه و شهرسازی 
دســتور آن را صادر کــرده در حال 

بررسی و راستی آزمایی است.
وی افــزود:  من این مســاله را 
به صورت مســتمر در طول روزها و 
هفته هایی که در ســازمان هواپیمایی 
کشوری مســئولیت گرفتم، پیگیری 

کرده و می کنــم و با توجه به فرآیند 
بررســی هزینه ها و آنالیزهای مورد 
ادعــای شــرکت های هواپیمایی به 
نظر می رســد در هفته آینده تکلیف 

قیمت بلیت هواپیما مشــخص شود 
اما در وهله نخســت باید آنالیز ارائه 
شــده از ســوی ایرلاین ها که مبنای 
محاســبات آن هــا در تعیین قیمت 
بلیت هواپیماست، بررسی و دقت و 
صحت آن مشخص شــود.   مسلما 
در اســرع وقــت تکلیــف قیمت 
بلیت هواپیما را مشــخص می کنیم 
چــرا که مــردم باید هر چــه زودتر 
 تکلیفشــان در ایــن زمینه روشــن 

شود.
حــالا یک هفته از این جلســه 
می گذرد و نه خبری از نتایج بررسی 
و آنالیزهای ارائه شــده ایرلاین ها در 
کمیته تخصصی پیشــنهاد شده وزیر 
موجود اســت و نــه خبری از تعیین 

تکلیف قیمت بلیت هواپیما.
در ایــن میان ایــن معما از چند 
ســناریو باقی مانده که باید دید کدام 
یک از آن ها در این بی خبری صحت 
دارد. یکی اینکه ممکن اســت مانند 
آبان ماه سال گذشــته وزارت راه و 
شهرســازی و ســازمان هواپیمایی 
تقریبا همراه شرکت های هواپیمایی 
باشــند و می خواهند پس از گذشت 
زمــان زیادی از این گرانفروشــی با 
درصــدی از افزایش قیمت موافقت 
کننــد تا هم از انتقادات رســانه ها و 
مــردم در امان بماننــد و هم صدای 
اعتراض ایرلاین ها را خاموش کنند.

دیگــر ســناریو احتمالی این 
اســت که وزارت راه و شهرســازی 
و شــورای عالی هواپیمایی زورشان 
به شــرکت های هواپیمایی نرسیده و 
نمی توانند جلوی این افزایش قیمت 
را که اتفاقا با آن مخالف هســتند را 

بگیرند. 
در ایــن ســناریوی احتمالــی 
ممکن اســت برخــی ایرلاینها هم 
این تهدید را مطرح کرده باشــند که 
اگر قیمت ها به نرخ ســابق بازگردد 
هواپیماهای خود را زمین گیر می کند 
و پرواز نخواهد کرد. تهدیدی که در 
شــرایط کنونی و با وجود کم بودن 
تعداد هواپیما نســبت بــه تقاضای 
موجود برای پرواز، به نظر کارســاز 

هم هست.
اگر پشــت پرده افزایش قیمت 
غیر قانونی بلیت هواپیما این باشــد،  
به نظر می رسد دولت دست بالاتری 
از ایرلاین هــا دارد و می توانــد بــا 
هماهنگی با دستگاه قضایی تکلیف 
گرانفروشــانی که چنین تهدیدهایی 
مطرح می کنند را روشن کند و حتی 
هواپیماهایشــان را بــه ایرلاین های 
دیگری بدهد تا دیگر کسی نتواند با 
این استدلال که هواپیما و سفر هوایی 
برای طبقه مرفه و دولتی هاست، اقدام 
 به افزایش خودســرانه قیمت بلیت 

هواپیما کند.

  به نظر می رسد دولت دست بالاتری از ایرلاین ها دارد و می تواند با هماهنگی با دستگاه قضایی 
تکلیف گرانفروشانی که چنین تهدیدهایی مطرح می کنند را روشن کند و حتی هواپیماهایشان 
را به ایرلاین های دیگری بدهد تا دیگر کسی نتواند با این استدلال که هواپیما و سفر هوایی 
برای طبقه مرفه و دولتی هاســت، اقدام به افزایش خودســرانه قیمت بلیت هواپیما کند.

معمای مسکوت مانده افزایش 
قیمت بلیت هواپیما چیست؟

در شرایطی که قیمت بلیت هواپیما در یک ماه و نیم گذشته بدون ضابطه افزایش یافته و مردم تا کنون سرگردان
 و بلاتکلیف مانده اند، چند سناریوی احتمالی برای تداوم این وضعیت مطرح است؛ از همراهی پشت پرده وزارت راه و 

شهرسازی با ایرلاین ها گرفته تا چربیدن زور ایرلاین ها به دولتمردان و تهدید آن ها به ایجاد اختلال در پروازها.

گــروه اقتصــادی - رییس 
کنفدراسیون صادرات ایران می گوید 
تغییراتــی که در ســال های اخیر در 
فهرســت شــرکای تجاری ایران به 
وجود آمده تا حد زیادی تحت تاثیر 

تحریم ها و تبعات آن بوده است.
محمــد لاهوتــی در جریــان 
نشســت خبری با خبرنگاران اظهار 
کرد: خوشبختانه در سال های گذشته 
میزان رشــد ارزش صادرات ایران 
نسبت به وزن بالاتر بوده که این نشان 
دهنده افزایش صادرات کالاهایی با 
ارزش افزوده بیشــتر است، هرچند 
در این زمینه راه بســیار طولانی باقی 
مانده اســت اما این امید وجود دارد 
که با افزایش کیفیت، کالاهای ایران 
توان حضــور در بازارهای بزرگ تر 

را پیدا کنند.
وی بــا بیان اینکــه تحریم ها و 
سیاســت های داخلی بــر وضعیت 

تجارت کشــور در سال های گذشته 
تاثیرات فراوانی گذاشــته اســت، 
بیان کرد: در فهرســت واردکنندگان 
کالای ایران، امــارات متحده عربی 
جایگاه چین را گرفته و صدرنشــین 
شده اســت. این در حالی است که 
امارات بیشتر بر روی ری اکسپورت 
یا صــادرات مجدد متمرکز اســت 
یعنی کالاهایی امکان ورود مستقیم 
به ایران را نداشــته اند و از این طریق 

به کشور رسیده اند.
عضو اتاق بازرگانی تهران ادامه 
داد: در کنار آن، در ماه های گذشــته 
آلمان و سوییس در میان اصلی ترین 
صادرکننــدگان کالا به کشــور قرار 
دارند که ایــن موضوع در دو محور 
اهمیت دارد. نخســت امید به احیای 
برجام و امکان از ســرگیری ارتباط 
بــا اروپایی هــا را بیشــتر می کند و 
دوم آنکــه مواد اولیــه ای که از این 

کشــورهای اروپایی وارد می شــود 
در تولید ایران به کار گرفته شــده و 
می تواند به افزایش کیفیت تولیدات 

منجر شود.
لاهوتی درباره مقاصد صادراتی 
ایران نیز گفت: در سال های گذشته 
هندوستان از فهرست واردکنندگان 
کالا از ایران خارج شد و ترکیه جای 
آن را گرفت. این نشــان می دهد که 
تحریم های آمریکا روی هند و میزان 
خرید کالای این کشور تاثیر گذاشته 
اســت. در رابطه با افغانســتان نیز 
ناامنی های اخیر ریســک ارسال کالا 
را افزایــش داده و تداوم آن می تواند 
به کاهش صادرات منجر شــود البته 
برای تصمیم گیری در این زمینه زود 
است و باید دید در آینده چه تغییراتی 

در این کشور به وجود می آید.
وی ادامــه داد: در موضــوع 
عراق و افغانســتان مــا یک چالش 
جــدی دیگر نیز داریــم و آن نحوه 
ایفای تعهدات ارزی اســت. در این 
کشورها بانک و صرافی معتمد مورد 
تایید بانک مرکــزی امکان فعالیت 
ندارد و از سوی دیگر کالایی نیز در 
آنها تولید نمی شــود که صادرکننده 
بخواهــد در ازای صادرات آن را به 

کشور وارد کند. 
از ایــن رو باید راهکاری برای 
عبور از این شــرایط و فراهم کردن 
مقدمات لازم بــرای ایفای تعهدات 
و صــادرات کالا در ایــن بخش با 
هماهنگــی بانک مرکــزی و دولت 
ســیزدهم اجرایی شود. با این وجود 

در صــورت کنار رفتــن تحریم ها، 
صادرات به کشــورهای همسایه نیز 

قطعا رشد خواهد کرد.
رییس کنفدراســیون صادرات 
درباره افق پیش روی تجارت کشور 
در موضوعــات تحریم و اف ای تی 
اف نیز بیــان کرد: در رابطه با برجام 
ما دیدیــم که صرف از ســرگیری 
مذاکرات تاثیر روانی مثبتی بر فضای 
اقتصادی کشــور داشت، هرچند در 
حال حاضــر تصویر دقیقی از آینده 
مذاکرات وجود نــدارد اما گفت و 
گوی دیــروز رییس جمهور ایران با 
فرانسه این امید را به وجود آورده که 
نتایج مثبتی در راه باشــد و با جذب 
ســرمایه های جدید، اقتصاد ایران از 

شرایط فعلی عبور کند.

لاهوتــی افــزود: در رابطه با 
اف ای تــی اف نیز ما بایــد بدانیم 
که بســیاری از کشورهای جهان به 
عضویــت در آن درآمده اند و ایران 
نیز هنوز آن را رد نکرده و در مجمع 
تشــخیص بررســی ها ادامه دارد. 
امیدواریم با توجه به نزدیکی بیشتر 
دیدگاه هــای دولت جدید با ســایر 
دستگاه ها، لااقل این موضوع زودتر 

تعیین تکلیف شود.

رییس کنفدراسیون صادرات پاسخ داد

چرا هند دیگر از ایران کالا نمی خرد؟ 

گــروه اقتصــادی - فقدان 
وحدت رویــه بین بانک ها موجب 
شــده علاوه بر اینکــه روند ثبت و 
تائیــد اطلاعات چک در ســامانه 
صیاد طولانی شود، سردرگمی هایی 
نیز برای کاربران و صاحبان کســب 

و کار به وجود آید.
پیشــگیری از وقوع مشــکل 
به مراتب نســبت به یافتن راهکار 
حل مشــکل مؤثرتر است. تا قبل از 
اصلاح قانون چک در ســال ۱۳۹۷، 
روند قانون در جهت پیگیری و حل 
مشــکلات ایجاد شده در خصوص 
چک های برگشتی بود و سازوکاری 
در جهت پیشگیری از وقوع مشکل 
وجود نداشــت؛ یعنی همــه افراد 
از جملــه افــراد بی اعتبــار چک 
می کشــیدند و اگر چک برگشــت 
می خورد، دارنده آن متضرر و با طی 
کردن روند طولانی و پرهزینه اطاله 
دادرسی در دادگاه، ممکن بود وجه 

چک پاس شود.
افزایــش حجــم چک هــای 
برگشــتی، صاحبان کسب و کار را 
با حجم زیادی از مطالبات انباشــته 
شــده مواجه می کرد که در کسب و 
کار آن ها مشــکلاتی را ایجاد کرده 
بود. از جمله این مشکلات، کاهش 
نقدینگی کسب و کارها، ضرر کردن 
در معاملات و کاهــش توانایی در 

تأمین مالی دیگر معاملات بود.
بنابرایــن، رونــد معاملــه به 
صورتی شــده بود که افــراد تنها با 
برخی که مراودات بیشتری داشتند 
معاملــه می-کردند. از این رو ابزار 
پرداخت چک در حال از دست دادن 
جایگاه خــود به دلیل کاهش اعتبار 
چک در نتیجه ســو استفاده برخی 
افــراد از ناکارآمــدی قانون صدور 

چک بود.
علاج واقعه را قبل از وقوع 

باید کرد!
قانون جدید چک که در ســال 
۱۳۹۷ تصویب شــد، تلاش کرد تا 
با جلوگیری از صدور چک توسط 
اندک افراد سودجو که در بازار چک 
بلامحل می کشیدند، اعتبار چک ها را 
افزایش دهد. اکنون افراد بدحساب 
و ســودجو که قصد آشــفته کردن 
بازار برای رســیدن به مقاصد خود 
را دارنــد، نمی توانند از طریق چک 
کار خود را به سرانجام برسانند. در 
واقع الزام قانون جدید چک به ثبت 
و تائید اطلاعات چک در ســامانه 
صیاد، یکی از سازوکارهای مانع از 

انجام سودجویی است.
همچنین طبــق قانون جدید، 

با تمرکــز صدور دســته چک در 
بانک مرکزی، دیگر افراد ســودجو 
نمی تواننــد از طریــق ارتبــاط با 
مســئولین یا کارکنان شعب بانکی 
دســته چک بگیرند. علاوه بر این، 
افرادی که ســابقه چک برگشــتی 
دارند نیز نمی توانند بدون رفع ســو 

اثر، مجدداً چک بکشند.
آمار جدید چک های برگشتی 
از تأثیر افزایش نظارت بانک مرکزی 
بــر فرایند صدور دســته چک خبر 
می دهــد. طبق آمار، نســبت تعداد 
چک های برگشتی به مبادله شده در 
سه ماهه ابتدایی سال ۱۴۰۰ در دسته 
چک های جدید، برابر با ۳.۵ درصد 
شده اســت. این در حالی است که 
در دسته چک های قدیمی، این آمار 
برابر بــا ۸.۵ درصد در همین دوره 

است.
نصــرالله پژمانفر، نایب رئیس 
کمیســیون اصل ۹۰ مجلس نیز در 
رابطــه با تأثیر قانــون جدید چک 
می گویــد: مطمئن هســتم که آمار 
نســبت تعداد چک های برگشتی به 
چک های مبادله شــده در چک های 
جدید که برابر با ۳.۵ درصد شــده 
اســت نیز قانع کننده نیست. بخشی 

از این برگشــت چک هــا، به دلیل 
اشتباهات مردم اســت که هنوز به 
ثبــت و تائید اطلاعــات چک در 
سامانه صیاد عادت نکرده اند. بخش 
دیگر نیــز مربوط بــه ضعف های 
اجرای قانون است که در این مسیر 

وجود دارد.
جبــار کوچکی نــژاد، نماینده 
مردم رشــت در مجلس شــورای 
اســلامی هم در مــورد تأثیر قانون 
جدیــد چــک بــر کاهــش آمار 
چک های برگشتی می گوید: قانون 
جدید چک، در کاهش شــدید آمار 
چک های برگشــتی به ۳.۵ درصد 

بسیار تأثیرگذار بود.
نقــش ســامانه صیاد بر 

بهبود کاهش چک برگشتی
همان طور که گفته شــد، یکی 
از نوآوری هایی که در قانون جدید 
چک موجب می شــود تــا نظارت 
بانک مرکزی بر فرایند صدور چک 
افزایش یابد، ســامانه صیاد است. با 
الزامی شــدن ثبت و تائید اطلاعات 
چک های جدید در ســامانه صیاد 
بانک مرکزی از ابتــدای فروردین 
۱۴۰۰، تمامی فرایندهای مبادلاتی 
و انتقال وجــه از طریق چک، قابل 

بررســی شــده و به همین طریق، 
می تــوان فعالیت افراد دارای ســو 
ســابقه در مبادلات را مشاهده و با 
منع صدور چک جدید برای آن ها، 
ریسک انجام معامله برای گیرندگان 

چک را کاهش داد.
کوچکی نــژاد، نماینده مردم 
رشت در مورد ثبت و تائید اطلاعات 
چک در سامانه صیاد گفت: با توجه 
بــه ســازوکارهایی کــه در قانون 
جدید چک تعیین شده است، قطعاً 
گیرندگان چک بایــد دقت کنند تا 
قبل از دریافت از صادرکننده، چک 
در ســامانه صیاد ثبت شــده باشد؛ 
مثلًا مشــخصات فرد گیرنده چک، 
از جمله اطلاعاتی است که باید در 
ســامانه صیاد ثبت گردد. ثبت چک 
می توانــد به پیگیری و شناســایی 
چک های رد و بدل شــده و مراحل 
گردش پول کمک کند تا مردم دچار 
مشکل نشوند. همین عوامل باعث 
کاهش آمار چک-های برگشــتی 

بود.
وی در مورد الزام بانک مرکزی 
در ایجاد وحدت رویه بین شــعب 
بانکی تاکید کــرد: زمانی که قانون 
چــک تصویب شــد، وظیفه بانک 

مرکزی بود که آئین نامه های اجرایی 
را برای شــعب بانکی توجیه کند. 
متأســفانه این کار به خوبی صورت 
نگرفت و من معتقد هســتم که در 
این زمان، باید دستگاه های نظارتی 
مجلس به صورت جدی ورود کنند.
نقــش بانک مرکــزی در 
اجــرای تکالیف باقــی مانده 

قانون جدید چک
از آنجا که ثبت و تائید اطلاعات 
چک در ســامانه صیــاد در جهت 
نظارت بانــک مرکزی بر معاملات 
و ممانعــت از صدور چک بلامحل 
توسط افراد بدحســاب ضرورت 
دارد، بنابراین شــعب بانکی باید در 
جهت ثبــت و تائید اطلاعات چک 
در ســامانه صیاد توســط کاربران، 
بهترین عملکرد را داشــته باشند تا 
مــردم در انجام این کار با مشــکل 

مواجه نشوند.
با این حال، گروهی از صاحبان 
کســب و کار اذعــان دارند که نبود 
وحدت رویــه در بانک ها و گرفتن 
اطلاعــات اضافی از کاربران باعث 
شده تا فرایند ثبت و تائید اطلاعات 
چک در سامانه صیاد طولانی شده و 
افراد در معاملات خود دچار مشکل 

شوند.
در همین رابطه، یاســر مرادی 
کارشناس ارشــد حقوق بانکی در 
مورد عدم وحدت رویه بین بانک ها 
معتقد اســت: گله مندی کســب و 
کارها به چنــد نکته برمی گردد؛ از 
جمله عدم فرهنگ ســازی لازم در 
مردم، عدم آمــوزش کافی کارکنان 
شبکه ی بانکی و ابهامات و ایرادات 
متعددی که در این زمینه به صورت 
متکثر وجود دارد و مکانیزمی برای 
پاسخگویی سریع به این ایرادات و 
شبهات بانک ها و مردم وجود ندارد. 
ایــن موارد، روند اجرای قانون را تا 

حدودی فرسایشی می کند.
وی در ادامــه افــزود: همین 
عوامل باعث شده است که بانک ها 
یک رویه ی احتیاطی در پیش بگیرند 
و گاهی اوقات اســناد و مدارکی را 
از مشــتریان بخواهنــد کــه واقعاً 
لازم نیســت یا گاهــی در تفویض 
اختیــار برای ثبت یــا انتقال چک، 
وکالت هایــی را بــدون اقتضائات 
لازم از افراد و صاحبان امضای مجاز 
بگیرند که واقعاً منطبق بر ماده ی ۱۹ 
قانون چک نیســت. امیدوارم بانک 
مرکزی تلاش و پیگیری های جدی 

را انجــام دهــد که با مــرور زمان 
بتوانیــم وحدت رویــه ی خوبی را 

شاهد باشیم.
این کارشــناس ارشد حقوق 
بانکــی در انتها بیان کــرد: تا زمانی 
که این ابهامات و مشکلات فاز اول 
برطرف نشده، نباید وارد فاز جدید 
از جمله اجرای چک الکترونیک یا 
بحث اعتبار سنجی یا سایر موارد از 
جمله چک موردی شد و باید اجرای 
صحیح همین موارد ادامه پیدا کند. به 
نظر می رسد بانک مرکزی به عنوان 
نهــاد نظارتی باید نظارت های فعال 
و مستمری را به صورت حضوری 
در شــبکه ی بانکی ایفا کند تا بتواند 
به اجرای بهتر این قانون کمک کند.
وحدت  ایجــاد  ضرورت 

رویه در بانک ها
براین اســاس لازم اســت تا 
بانــک مرکــزی در جهــت ایفای 
نقش خود، یعنــی نظارت بر نحوه 
عملکرد شــعب بانکــی در اجرای 
قانون جدید چک با دقت بیشــتری 
عمــل کند تا این قانــون به افزایش 
منافــع مردم در معاملات کمک کند 
و مشکلاتی که در حال حاضر برخی 
از کاربران دسته چک های جدید با 
آن مواجه هســتند از جمله طولانی 
 بــودن ثبت چک در ســامانه صیاد، 

برطرف شود.

گروه اقتصــادی - معاون امور 
بنــدری و اقتصادی ســازمان بنادر و 
دریانوردی گفت: با ســاخت و تأمین 
جرثقیل ها در داخل کشــور، ترمینال 
اپراتورهــای بنــدری از واردات این 

تجهیزات بی نیاز خواهند شد.
فرهــاد منتصر کوهســاری به 
حمایت ســازمان بنادر و دریانوردی 
در پشتیبانی و استفاده از ظرفیت های 
تولیــد تجهیزات در داخل کشــور 
اشــاره کرد و ادامه داد: به طور حتم با 
بهره گیری از توان شرکت های دانش 
بنیــان، بخش عمده ای از دغدغه های 
جامعه دریایی و بندری کشــور برای 
تأمیــن تجهیــزات رفع می شــود و 
شرایطی فراهم خواهد شد تا وابستگی 
کشــور به کشورهای خارجی جهت 
تأمین تجهیزات استراتژیک بندری و 

دریایی کمتر شود.

معاون امــور بندری و اقتصادی 
سازمان بنادر و دریانوردی خاطرنشان 
کرد: به عنوان مثال جرثقیل ریچ استاکر 
بــرای چیدمان کانتینر در بنادر کاربرد 
اختصاصــی دارد و یا جرثقیل گَنتری 
کرِین جهت تخلیه کانتینر از کشتی و یا 
بارگیری آن به کشتی استفاده می شود 
که در حال حاضر هر دو آنها از خارج 
کشور تأمین می شــود و با ساخت و 
تأمین این جرثقیل ها در داخل کشور، 
ترمینال اپراتورهای بندری از واردات 
این تجهیزات بی نیاز خواهند شد و در 
عین حال از خروج بخش عمده ای ارز 

به خارج از کشور ممانعت می شود.
منتصر کوهساری با تاکید بر اینکه 
تأمین تجهیزات فناورانه الکترونیکی 
و مخابراتی بنادر کشــور، جهت رفع 
نیازهای ایمنی دریانوردی مسأله بسیار 
مهمی است، گفت: امیدواریم از طریق 

ستاد مصوبه تولید بار اول، تجهیزات 
فوق بــا اســتفاده از توانمندی های 
داخلی تولید شــود و بتوانیم از آنها در 
راستای رفع نیازهای بندری و دریایی 
کشور به بهترین شکل استفاده کنیم و 
این گونه شاهد بهبود فعالیت ها باشیم.

مصوبه تولید بار اول چیست؟
گفتنی اســت، مصوبه ای از سال 
۹۸ در معاونــت علمــی و فناوری 
ریاست جمهوری مورد پیگیری قرار 
گرفت که بر اســاس آن، دستگاه های 
اجرایی که از قانون مناقصات پیروی 
می کننــد، می تواننــد قراردادهایی با 
شرکت های دانش بنیان بدون نیاز به 
انجام تشریفات قانون مناقصات منعقد 
کنند و تا قبل از سال ۹۷، دستگاه های 
دولتی بر اســاس قانون مناقصات به 
سختی می توانستند کالاهای فناورانه 
مورد نیاز خود را بومی سازی کرده و 

بــرای رفع نیاز خود اقدام به برگزاری 
مناقصه و واردات محصولات فناورانه 
می کردند. از طرفی اگر شــرکت های 
دانش بنیان در این مناقصات شرکت 
می کردند به دلیل اینکه هنوز محصولی 
را به تولید نرســانده اند رد می شدند؛ 
اما ایــن مصوبــه در معاونت علمی 
و فناوری رئیس جمهــوری، امکان 
بومی سازی ساده تر این محصولات 
را فراهــم می کند و رونــد واردات 
این محصــولات را تغییر می دهد به 
طوری که محصــولات ایرانی دانش 
بنیان جایگزین محصولات وارداتی 

می شود.
از ایــن رو معاونــت علمی و 
فناوری ریاســت جمهــوری با این 
مصوبه می تواند با بررســی های فنی، 
توانایی شرکت های دانش بنیان برای 
تأمین کالاهای مورد نیاز دســتگاه ها 

را بررســی کرده و آنها را به دستگاه ها 
معرفــی کند. به واســطه این مصوبه 
و تولیــد بار اول، نیاز دســتگاه های 
اجرایی به جای واردات با هزینه های 
بــالا، توســط شــرکت های دانش 
بنیــان با توانایی بالا رفع می شــود و 

شرکت هایی که برای بار اول اقدام به 
تولید یک محصول فناورانه می کنند 
زیر چتر این مصوبه معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری قرار گرفته 
و مشمول حمایت های مالی صندوق 

نوآوری و شکوفایی نیز می شوند.

فقدان وحدت رویه بین بانک ها؛ پاشنه آشیل اجرای قانون جدید چک

حمایت سازمان بنادر از تولید داخل تجهیزات بندری با تکنولوژی بالا
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